
Teddy Barbier | Civilisation anglophone 
 

Civilisation anglophone| Nelson Mandela: AID Campaigner 
Compréhension écrite et pratique du vocabulaire spécifique 
CORRECTION 

Nelson Mandela: AID Campaigner  

Mr Mandela campaigned in 1999 for more research into HIV/Aids, for education about safe sex and for 

better treatment for those affected. However, most South Africans still did not mention the disease in public. 

The causes of an epidemic on this scale have been many - primarily poverty, but also economic migration, the 

poor status of women, and unsafe sexual practices, have all contributed to the rapid spread1 of the 

disease2.Apart from the human misery caused by Aids, its economic impact has been huge, with South African 

economic growth rates badly affected. On World Aids Day in 2000, he sent out a hard-hitting3 message, saying: 

"Our country is facing a disaster of immeasurable proportions from HIV/Aids. We are facing a silent and 

invisible enemy that is threatening the very fabric of our society. Be faithful to one partner and use a condom... 

Give a child love, laughter and peace, not Aids." Mr Mandela said his country should promote abstinence, the 

use of condoms, early treatment, counselling4 and drugs to reduce mother-to-child transmission. (...) In 

November 2003, Mr Mandela - and his Nelson Mandela Foundation - stepped up the campaign, launching5 an 

HIV/Aids fundraising campaign called 46664, after his prison number on Robben Island. He compared the 

urgency and drama of his country's struggle6 against HIV/Aids to the fight against apartheid. The campaign 

received a further boost in 2005, when Mr Mandela shocked the nation by announcing that his son, Makgatho, 

had died of Aids. 

Abridged from BBC.com  
Full article: https://www.bbc.com/news/world-africa-10529266 
 
A- Questions sur le texte (les questions suivent l’ordre du texte)  
 
1- Dans quel domaine Nelson Mandela fait-il campagne à partir de 1999 ? 
 

Monsieur Mandela s’est investi dans la lutte contre le SIDA. Il a lancé une campagne en 1999 pour soulever 
des fonds pour la recherche contre le SIDA, l’éducation sexuelle et pour de meilleurs traitement pour les 
personnes affectées par ce virus.   
 
2- Quelles sont dans le texte les différentes causes de cette épidémie ?  
 

Les causes premières de cette épidémie sont :  
§ Une mauvaise éducation liée aux relations sexuelles. 
§ La pauvreté. 
§ Le statut précaire des femmes en Afrique du Sud. 
§ Les relations sexuelles non protégées.  

 
1 The spread = expansion  
2 Disease = illness = maladie  
3 Hard-hitting = sans complaisance, cogneur  
4 Counselling = conseil   
5 To launch = lancer  
6 Struggle = combat  
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3- Expliquez ce que veut dire l’expression ‘mother-to-child transmission’ (line 10) 

 
Il s’agit de la transmission du virus de la femme enceinte à l’enfant qu’elle porte.  
 
Pour en savoir plus :  
La transmission du VIH à l’accouchement représente 65 % des transmissions mère-enfant du virus, ce qui 
en fait la source la plus importante des transmissions verticales du VIH1. L’accouchement est très à risque 
pour le bébé d’une mère séropositive puisque dans 10 à 20 % des cas le virus se transmet lorsque ni la 
mère, ni l’enfant ne sont traités2. Heureusement de nombreux traitements ont été élaborés afin de 
réduire les risques de transmissions qui permettent de faire baisser ce taux à 1 % environ lorsque la mère 
et l’enfant sont traités adéquatement.  
Source: Wikipedia 
 
4- En 2003, il lance une campagne de collecte de fonds pour la recherche contre le SIDA. Cette 

campagne s’appelle ‘46664’ - à quoi ce numéro fait il référence ?  
 

Ce numéro fait référence au numéro de détenu de Nelson Mandela lorsqu’il était emprisonné.  
 
5- Où Nelson Mandela a-t-il été emprisonné ?  

 
Il a été emprisonné à Robben Island. 
 
6- A quoi compare-t-il la combat contre le VIH ?   

 
Il compare le combat contre le VIH à la lutte contre l’apartheid.  
 
7- Pourquoi Nelson Mandela a-t-il bouleversé la nation en 2005 ? Qu’a-t-il annoncé ? 

 
En 2005, Nelson Mandela bouleverse la nation en annonçant que son fils Makgatho est mord du SIDA. 
 
 
B-  Nelson Mandela | remettre les informations dans l’ordre.  
 

Charged with sabotage, sentenced to life - Born in the Eastern Cape - wins Nobel Peace Prize - Elected 
first black president - Diagnosed with prostate cancer - retires from public life - released from prison. 

 
1918 - Born in the Eastern Cape. 

1963 - Charged with sabotage, sentenced to life 

1990 - released from prison. 

1993 - wins Nobel Peace Prize 

1994 - Elected first black president. 

2001- Diagnosed with prostate cancer 

2004- retires from public life 

 
 
 
 South Africa Nelson Mandela 
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C-  Vocabulary  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
D- AIDS MYTHS 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

A better treatment  Un meilleur traitement 

A disease  Une maladie (souvent dégénérative)  

Mother-to-child transmission  Transmission de la mère à l’enfant 

Sexually Transmitted Infection (STI)  Maladie Sexuellement Transmissible (MST) 

AIDS SIDA 

To die of AIDS  Mourir du SIDA 

An epidemic  Une épidémie 

Unsafe sexual practices  Relations sexuelles à risques 

A threat  Une menace 

To be diagnosed with prostate 
cancer  

Être diagnostiqué d’un cancer de la prostate 

You can contact HIV ... TRUE or FALSE 

Through the air, or by coughing and sneezing. FALSE 

By having unprotected sexual intercourse with 
someone who is infected. TRUE 

By sharing body piercing equipment with 
someone who is infected. TRUE 

By kissing, touching or shaking hands. FALSE 

Through swimming pools FALSE 

By being given a transfusion of infected blood. TRUE 

Through contact with toilet seats. FALSE 

Through insect or animal bites FALSE 


